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Zápis z  jednání Komise pro Seznam doporučených odrůd žita ozimého, 
tritikale ozimého a ovsa pluchatého ze dne 8. 12. 2017 
 

Přítomni: 

- členové komise: Ing. Lenka Nedomová, Ph.D., Ing. Zdeněk Nesvadba, Ph.D., Ing. 
Vladimíra Horáková, Ing. Vratislav Šantrůček, Ing. Jan Záhorka, Ing. Bohuslav Fendrych, 
Ing. Kateřina Pazderů 

- hosté: Ing. Olga Dvořáčková, Ing. Michaela Kadlíková, Ing. Martin Svoboda, Ing. Klára 
Schrieblová 

 

Omluveni: 

- členové komise: Prof. Ing. Jan Moudrý, CSc. 
 

Program: 

1. Zahájení 
2. Zařazení odrůd ovsa setého pluchatého do kategorií doporučování 
3. Zařazení odrůd tritikale ozimého do kategorií doporučování 
4. Publikace a listovky – návrhy změn 
5. Různé 

 
 

Ad1) 
Jednání zahájil předseda komise Ing. Nesvadba, přivítal přítomné a poděkoval Ing. 

Horákové a Ing. Dvořáčkové za přípravu a rozeslání podkladů k jednání.  
 
Ad2) 

Ing. Dvořáčková zhodnotila letošní ročník, který nebyl pro oves z pohledu využitelnosti 
výsledků příliš příznivý. Ke zpracování výnosů bylo použito pouze 5 lokalit z 9. Výnosy z lokalit 
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Ing. Vratislav Šantrůček,  
Ing. Jan Záhorka 
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Chrastava, Staňkov a Hradec nad Svitavou byly vyřazeny z důvodů vysoké vnitřní variability 
pokusu. Pokus v Jaroměřicích byl výrazně postižen suchem. 

Diskuze o zařazení odrůd do kategorií doporučení se týkala hranice výnosu pro 
doporučení. Pro doporučování odrůd je stanoveno kritérium dosažení 98% výnosu 
standardních odrůd, což ve sledovaném období většina odrůd nesplnila. Ing. Dvořáčková 
upozornila na nutnost vzít na vědomí výnosovou úroveň standardních odrůd. Před dvěma roky 
byly obměněny standardní odrůdy za výkonnější materiály a tato skutečnost se v relativním 
vyjádření výnosů výrazně odrazila. Výsledky hlasování jsou uvedeny v tabulce 1 (kategorie 
doporučení: D - doporučená, PD - předběžně doporučená, O - ostatní). 
 

 

Tab. 1 Oves pluchatý - zařazení odrůd do kategorií doporučení 
 

Odrůda 
Kategorie 

doporučení 

Hlasování pro zařazení odrůdy 

do kategorie 

Poznámka 
ANO NE 

ZDRŽEL 

SE 

Atego O 5 2 0 nízký výnos zrna i obilek 
Bingo  D 7 0 0  
Kertag  D 7 0 0  
Korok D 7 0 0  
Norbert  D 7 0 0  
Ozon  D 7 0 0  
Poseidon  D 7 0 0  
Raven O 5 0 2 nízký výnos zrna i obilek 
Sagar D 7 0 0  
Bison D 7 0 0  
Tim  D 7 0 0  

 

Přestože byly odrůdy Atego a Raven zařazeny mezi ostatní, má komise zájem o jejich 

výsev i v příštím ročníku. Atego je stále nejmnoženější odrůda a Raven je specifický černou 

barvou pluch.  Zařazením do kategorie Ostatní chce komise upozornit pěstitele, že dle výsledků 

pokusů jsou již k dispozici odrůdy s lepší užitnou hodnotou.  

 

 

Ad3) 

Ing. Horáková stručně charakterizovala uplynulý ročník z pohledu tritikale ozimého. 
Extrémní sucho na některých lokalitách zvýraznilo půdní heterogenitu natolik, že výnosy zrna 
musely být z následného zpracování vyloučeny (Chrlice, Žatec, Žabčice). Ročník byl 
charakterizován i nízkým výskytem chorob, pouze v Čechách byl zaznamenán vyšší výskyt 
listových skvrnitostí. Detailní jednoleté výsledky členové komise obdrželi elektronicky a jsou 
také k dispozici na webových stránkách ÚKZÚZ. 

Komise projednala a jednohlasně schválila zařazení odrůd tritikale ozimého do kategorií 
doporučení viz Tab. 2 (kategorie doporučení: D - doporučená, PD - předběžně doporučená, O 
- ostatní).  
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Tab. 2 Tritikale ozimé - zařazení odrůd do kategorií doporučení 

Odrůda 
Kategorie 

doporučení 

Hlasování 

Žadatel Poznámka 
ANO NE ZDRŽEL SE 

Tulus D 7 0 0 SAATEN - UNION CZ s.r.o.   

Agostino D 7 0 0 OSEVA UNI, a.s.   

Securo O 7 0 0 SOUFFLET AGRO a.s. 
nízká výnosová 
úroveň 

Claudius D 7 0 0 SAATEN - UNION CZ s.r.o.   

Cappricia D 7 0 0 OSEVA UNI, a.s.   

Cedrico D 7 0 0 VP AGRO, spol. s r.o.   

 

Ad4) 
K formátu listovek nebyly vzneseny připomínky. Konečná verze listovek a podkladů pro 

publikaci bude rozeslána členům komise k připomínkám. 
 
 
Ad5) 

Ing. Nedomová požádala o uvolnění z komise z důvodu změny zaměstnavatele a zároveň 
navrhla jmenovat do komise Ing. Michaelu Kadlíkovou, která se problematikou ovsa a tritikale 
zabývala v předchozím zaměstnání v Zemědělském výzkumném ústavu Kroměříž, s. r.o. a 
setkává se s pěstiteli těchto plodin i nyní v rámci práce ve firmě B O R, s.r.o. Členové komise 
nemají k jmenování Ing. Kadlíkové do komise připomínky. 

Předseda komise Ing. Nesvadba za celou komisi poděkoval Ing. Nedomové za aktivní 
práci v komisi a popřál ji hodně úspěchů v nové pozici. 

Sortiment a lokality pro jarní zásev ovsa pluchatého budou schváleny elektronicky. Příští 
jednání komise je předběžně naplánováno na prosinec 2018. 
 

Ing. Nesvadba přítomným poděkoval za účast a jednání ukončil. 
 
 
 
 
 
 
 

Zapsala: Ing. Klára Schrieblová 


